
براي عقد قرارداد با شركت هاي دانش بنيان به 
منظور توليد بار اول اقلام فناورانه تحريمي و 
راهبردي، الزامي به برگزاري مناقصه نيسلت. 
اين حمايت موجب جهشي در توليد محصولات 
تحريملي شده اسلت. بله گفته معلاون علمي 
و فنلاوري رياسلت جمهلوري در طلول سله 
سلال گذشلته، ۱۹۳ دانش بنيلان محصولاتي 
توليلد كرده اند كله سلالانه ۴۵۰ ميليون دلار 
صرفه جويلي ارزي بله هملراه داشته اسلت. 

در س��ال هاي قبل دس��تگاه هاي دولتي بر اساس 
قانون مناقصات به س��ختي مي توانستند كالاهاي 
فناورانه م��ورد نياز خ��ود را بومي س��ازي كنند و 
براي رفع نياز خ��ود اقدام به برگ��زاري مناقصه و 
واردات محصولات فناورانه مي كردند. از طرفي اگر 
شركت هاي دانش بنيان در اين مناقصات شركت 
مي كردند، به دليل اينكه هنوز محصولي را به توليد 
نرسانده اند، رد مي شدند. اين مشكل از سال گذشته 

و با حمايت از نخبگان داخلي برطرف شد. 
 حمايلت از محصولاتي كه مشلابه داخلي 

ندارند
دانش بنيان هايي كه براي ب��ار اول اقدام به توليد 
يك محصول فناورانه مي كنن��د، زير چتر معاونت 
علمي ق��رار می گيرن��د و مش��مول حمايت هاي 
مالي صندوق نوآوري و ش��كوفايي مي ش��وند. در 
نتيجه نياز دس��تگاه هاي اجرايي به جاي واردات 

با هزينه هاي بالا، از سوي شركت هاي دانش بنيان 
با توانايي بالا رفع مي ش��ود.  دانش بنيان هايي كه 
براي انجام پروژه هاي توليد بار اول به دس��تگاه ها 
معرفي مي ش��وند، ش��ركت هاي تازه كار نيستند. 
اين ش��ركت ها حداقل دانش توليد را تا س��طحي 
كسب كرده يا محصولات مشابهي را توليد كرده اند. 
بنابراين ريسك بومي سازي تا حد ممكن كاهش 

يافته است. 
به عبارت ساده، معاونت علمي و فناوري علاوه بر 
دريافت نياز دستگاه اجرايي، شركت دانش بنيان 
را بر اساس بيشينه علمي از طريق كارگروه توليد 
بار اول انتخاب و به نه��اد دولتي معرفي مي كند. 
البته تنها انتخ��اب ش��ركت هاي دانش بنيان و 
معرفي به دس��تگاه صورت نمي گي��رد، بلكه اگر 
دستگاه اجرايي از توانايي يك شركت مطلع باشد 
و معاونت علمي آن را تأييد كند، از آن ش��ركت 
حمايت شده تا نياز مورد دستگاه اجرايي رفع شود.  
منظور از توليد بار اول هم اين است كه محصول 
مشابه داخلي در كش��ور نداشته باشد؛ يعني اگر 
تاكنون ش��ركتي ايراني آن محصول مورد نياز را 
به صورت تج��اري توليد نكرده باش��د، محصول 
توليد بار اول محسوب و مشمول حمايت معاونت 

علمي خواهد شد. 
 حداقل ۳۰ درصد ارزان تر از نمونه خارجي

آن ط��ور كه مرك��ز امور ش��ركت ها و مؤسس��ات 
دانش بني��ان معاون��ت علم��ي اعلام ك��رده، اين 

محصولات از جمله محصولاتي هستند كه تاكنون 
در كشور ساخته نشده  و دس��تگاه ها براي تأمين 
آن از خارج كش��ور به مش��كل برخورده اند؛ مثلًا 
نمونه هاي خارجي آن خريداري شده  ولي تحويل 
داده نش��ده يا محص��ولات از خ��ارج خريداري و 
دريافت شده اما نصب نشده است، بنابراين توليد با 
دانش ايراني مي تواند هر يك از نواقص را رفع كند، 
نياز به ساير كشورها كمرنگ تر شود و حداقل ۳۰ 
درصد از قيمت محصول نس��بت به نمونه خارجي 

كاسته شود. 
از س��وي ديگر، كمك خواس��تن از ش��ركت هاي 
دانش بني��ان بهتري��ن راه تأمي��ن فناوري ه��اي 
دس��تگاه هاي دولتي اس��ت، زيرا علاوه بر كاهش 
قيمت و به صرفه ب��ودن، مي توانند خدمات پس از 
فروش سريع تري را نسبت به شركت هاي خارجي 

ارائه كنند. 
 قراردادهلاي ۵۰۰۰ ميليلاردي در حلوزه 

انرژي
در همين راستا روز گذشته معاون علمي و فناوري 
رئيس جمهور با اشاره به فعاليت كارگروه توليد بار 
اول طرح جهش توليد دانش بنيان طي س��ه سال 
گذش��ته گفت: اين كارگروه به منظ��ور مقابله با 
تحريم هاي حوزه محص��ولات فناورانه، با عضويت 
نماين��دگان معاون��ت علم��ي و فناوري رياس��ت 
جمه��وري و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، در 
شهريور ۱۳۹۸ تشكيل شده است.  سورنا ستاري 

افزود: در صورت تأييد كارگروه فوق الذكر، براي عقد 
قرارداد با شركت هاي دانش بنيان به منظور توليد 
بار اول اقلام فناورانه تحريمي و راهبردي، الزامي 
به برگزاري مناقصه نيست و معامله مورد نظر بدون 
انجام تشريفات قانون و مقررات برگزاري مناقصات 
قابل انجام اس��ت. س��قف هر قرارداد ب��راي حوزه 
انرژي ۵ هزار ميليارد ريال و براي س��اير حوزه ها 

۲هزارو۵۰۰ ميليارد ريال است. 
 قراردادهلاي 8۴ ميليون دلاري در سلال 

قبل
س��تاری  همچنين بيان كرد: تاكن��ون و در طول 
سه سال گذش��ته، ۱۹۳ طرح توس��ط دبيرخانه 
كارگروه توليد بار اول دريافت و ب��راي آنها مجوز 
ترك تشريفات قانون و مقررات برگزاري مناقصات 
از طرف معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري 

صادر شده است. 
س��تاري با اش��اره به صرفه جويي ارزي حاصل از 
فعاليت اين كارگ��روه  تأكيد كرد: ارزش طرح هاي 
تأييد شده سال قبل معادل ۸۴ ميليون دلار است 
كه تاكنون ۵۳ مورد از آن )ب��ه ارزش ۳۵ ميليون 
دلار( به عق��د قرارداد منجر ش��ده و پيگيري عقد 
قرارداد موارد باقي مانده نيز توسط دبيرخانه توليد 
بار اول در حال انجام اس��ت. بر اساس برآوردهاي 
انجام ش��ده در صورت موفقيت طرح هاي مذكور، 
سالانه بيش از ۴۵۰ ميليون دلار صرفه جويي ارزي 
حاصل از عدم واردات اقلام بومي سازي شده، براي 

كشور حاصل خواهد شد. 
رئيس بنياد ملي نخبگان همچنين با اشاره به شيوه 
درخواست مجوز از اين كارگروه  افزود: در صورت 
درخواست انعقاد قرارداد توليد بار اول، لازم است 
نامه تقاضا از سوي بالاترين مقام دستگاه اجرايي 
)مديران عامل يا رؤس��اي هيئت مديره شركت ها 
و همچنين رؤساي مؤسس��ات و سازمان هايي كه 
طرف قرارداد با ش��ركت دانش بنيان هس��تند( به 
دبيرخان��ه توليد بار اول معاون��ت علمي و فناوري 

رياست جمهوري ارسال شود. 
 صنعت نفت، بزرگ ترين خريدار فناوري

گفتني است بنا بر آمارهاي مركز امور شركت ها و 
مؤسسات دانش بنيان معاونت علمي، عمده حوزه 
قراردادهاي منعقد ش��ده و نيازهاي دستگاه هاي 
اجرايي نف��ت، گاز و ني��رو بوده اس��ت. حوزه هاي 
فناوري اطلاعات، حمل نقل ريلي، صنايع هوايي، 
هوان��وردي و فرودگاهي، دريان��وردي و بنادر هم 
مهم ترين متقاضيان اس��تفاده از مصوبه بوده اند. 
س��ال گذش��ته بيش از ۷۰ درصد ق��رارداد و نياز 
دس��تگاه هاي اجرايي در حوزه نفت ب��وده و از ۳۰ 
درصد باقيمان��ده ۱۵ درصد به ح��وزه نيرو و ۱۵ 

درصد به حوزه بنادر اختصاص داشت. 
ب��ر اس��اس ارزيابي هاي مرك��ز امور مؤسس��ات 
دانش بنيان، به ازاي هر ي��ك دلار كه صرف توليد 
بار اول مي شود بين ۷ تا ۱۸ دلار صرفه جويي ارزي 

سالانه خواهد شد. 
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آغاز حفاظت از 21 گونه جانوري در معرض خطر

صرفه جويي ۴۵۰ ميليون دلاري
 با بومي سازي دانش بنيان ها

معاون علمي و فناوري رئيس جمهور خبر داد

سرپرسلت دفتلر حفاظلت و مديريلت 
حفاظلت  سلازمان  حيات وحلش 
 2۱ از  آغلاز حفاظلت  از  محيط زيسلت 
گونله جانلوري در معلرض خطر خبلر داد. 
غلامرض��ا ابدالي، سرپرس��ت دفت��ر حفاظت و 
مديري��ت حيات وح��ش س��ازمان حفاظ��ت 
محيط زيس��ت گفت: اصلي ترين ه��دف براي 
گونه هاي حي��ات وحش، حفاظ��ت از گونه در 
زيستگاه اصلي آن است. وظيفه اصلي سازمان، 
حفاظت از گونه ه��ا در برابر عوامل تخريب هاي 
طبيعي و انساني اس��ت.  وي درباره برنامه هاي 
دفت��ر حيات وح��ش اظه��ار ك��رد: حفاظت از 
گونه ه��اي جان��وري در معرض خط��ر انقراض 
براي ۲۱ گونه شروع شده است. امسال نيز براي 
۱۰ گونه برنامه تدوين شده  اما به  صورت جدي 
براي پنج گونه سازمان وارد عمل و برنامه اجرايي 

شده است. 
ابدال��ي ادام��ه داد: بح��ث سرش��ماري ها در 
حيات وحش نيز داراي اهميت اس��ت. دارايي، 
پتانس��يل، ظرفيت، حداقل جمعيت، مقدار زاد  
و  ولد و قابليت ها و محدوديت هاي زيس��تگاه ها 
را بايد بشناسيم، سپس متناسب با اين موارد به 
برنامه ريزي بپردازيم.  وي افزود: براي پستانداران 
شاخص دو بار در سال، پرندگان آبزي و غير آبزي، 
زيستگاه هاي قرقاول و خزندگان هم سرشماري 
انج��ام مي دهي��م و براس��اس سرش��ماري ها، 
سياس��ت ها و اس��تراتژي هاي مرتبط را دنبال 

مي كنيم. 
ابدالي به هدف س��ازمان محيط زيس��ت براي 
حفاظت از يوزپلنگ آسيايي در زيستگاه اصلي 
خودش اشاره كرد و گفت: هدف سازمان حفظ 
و افزاي��ش طعمه ي��وز ايراني اس��ت. اين روش 
به افزايش تعداد يوز منجر خواهد ش��د. پلنگ 
وضعيت جمعيتي بهتري دارد، اما طعمه آن رو 
به زوال است كه بايد آنها را افزايش داد تا بتوان 

پايداري گونه را حفظ كرد. 

ابدالي اف��زود: به علت كاهش تع��داد يوز ناچار 
به تكثير آن در ش��رايط اسارت ش��ديم. اولين 
تجربه نس��بتاً موفقي داش��تيم و براي مراحل 
بعدي بارداري و تكثير در اس��ارت يوز امسال و 
براي س��ال هاي بعد آماده هس��تيم تا يك روند 
رو به رش��د را تجرب��ه كنيم.  وي ب��ه وضعيت 
ميش مرغ اشاره كرد و گفت: جمعيت ميش مرغ 
كم است و زيس��تگاه هاي محدودي دارد كه در 
بوكان آذربايجان غربي بايد به پايش و حفاظت 

بپردازيم. 
سرپرست دفتر حفاظت و مديريت حيات وحش 
سازمان حفاظت محيط زيست با اشاره به گونه 
گور آس��يايي و گوزن زرد توضيح داد: در حال 
معرفي، شناس��ايي، پرورش و س��اماندهي اين 
گونه ها در ش��رايط تكثير در اس��ارت هستيم.  
وي با توجه به بيماري هاي حيات وحش گفت: 
اعتب��ارات خوبي در جهت پيش��گيري و مقابله 
با اي��ن بيماري ها داري��م و اقدامات��ي نيز انجام 
شده اس��ت.  ابدالي محيط زيس��ت را موضوعي 
فرابخش��ي دانست و گفت: بر اس��اس اصل ۵۰ 

قانون اساس��ي و ابلاغيه مقام معظم رهبري در 
رابطه با ساير دستگاه ها مانند وزارت نيرو، وزارت 
نفت، وزارت راه و شهرس��ازي فعاليت همه اين 

دستگاه ها بر محيط زيست اثرگذار است. 
به گزارش خبرگزاري ايسنا، وي در مورد وضعيت 
توله خرس سياه زخمي شده توضيح داد: اصفهان 
زيستگاه توله خرس سياه نيست. اين توله نابالغ و 
هنگام مشاهده بسيار زخمي شده بود. همكاران 
در استان اصفهان بسيارخوب تيمارگري كردند 
و او را به وضعيت خوبي رساندند. اولويت اول ما 
اين بود كه توله خرس سياه در استان هايي كه 
زيستگاه اصلي آن است، تيمار شود، اما متأسفانه 
در استان هاي كرمان و سيس��تان و بلوچستان 
زيرس��اخت هاي لازم وجود ندارد و ما ترجيحاً 
اين توله خرس س��ياه را در نيمه اول شهريور به 
مركز پرديسان منتقل مي كنيم. در حال حاضر 
در حال آماده سازي س��ايت در پرديسان براي 
پذيرش اين توله خرس هستيم.  ابدالي ادامه داد: 
سازمان حفاظت محيط زيست نسبت به سلامت، 
آينده، پايداري وضعيت و زنده ماندن خرس سياه 

حساسيت بيشتري دارد و با تأكيد معاون طبيعي 
و تنوع زيستي س��ازمان محيط زيست به علت 
به روز بودن تجهيزات س��ازمان و امكان كنترل 
بيشتر ش��رايط، اين توله خرس را به پرديسان 

منتقل خواهيم كرد. 
سرپرست دفتر حفاظت و مديريت حيات وحش 
سازمان حفاظت محيط زيست درباره وضعيت 
خرس قهوه اي گفت: متأسفانه از سال گذشته تا 
به امروز ۱۰ قلاده خرس قهوه اي تلفات داشتيم. 
تعارض حيات وحش با مراكز مسكوني و انسان 
از عواملي اس��ت كه باعث اين اتفاق مي ش��ود. 
ما مراكز مس��كوني و مراكز تجمع انساني را به 
دل زيس��تگاه ها برده ايم.  وي افزود: عامل دوم 
عامل خشكسالي است. قطعاً كمبود طعمه نيز 
تأثيرگذار است. اين كمبود طعمه حيات وحش 
را مجبور مي كند كه به مراكز انساني و طعمه ها 
نزديك ش��وند و با منافع انس��اني دچار تعارض 
مي شوند. در اين ش��رايط حيات وحش به دام، 
مزارع و باغات مردم حمله مي كند و خسارات را 

به وجود مي آورد. 
سرپرست دفتر حفاظت و مديريت حيات وحش 
سازمان حفاظت محيط زيست ادامه داد: درجه 
اول بايد فرهنگ س��ازي كنيم. ابتدا بايد جلوي 
گسترش ها و توس��عه هاي بي ضابطه را بگيريم. 
آموزش ه��اي لازم به م��ردم داده ش��ود كه در 

مواجهه با حيات وحش چه بايد كرد. 
ابدالي در پايان با تأكيد ب��ر نظر معاون طبيعي 
و تنوع زيستي سازمان محيط زيست گفت: در 
درجه دوم بايد خسارات وارد شده به منافع مردم 
را جبران كنيم تا به فك��ر انتقام و جبران منافع 
خود با آسيب و حذف حيات وحش نيفتند. ما با 
شركت هاي بيمه اي و صندوق ملي محيط زيست 
جلساتي را برگزار كرده ايم كه اميدواريم در آينده 
نزديك به يك نقطه مشترك برسيم تا بتوانيم با 
حمايت از اين گونه هاي با ارزش تعارض آنها را با 

جمعيت هاي انساني و مردم كم كنيم. 

 ستاد مركزي اربعين حسيني در اطلاعيه شماره ۵، بيمه بودن همه 
زوار در مراسم اربعين حسيني)ع( را جزو الزامات اصلي اين سفر برشمرد 
و گفت: بر همين اساس تمامی زوار اربعين براي برخورداري از مزايا و 
خدمات حمايتي بيمه اي بايد نسبت به تكميل فرايند ثبت نام در سامانه 

سماح  اقدام كنند. 
 وزير بهداش��ت با بيان اينكه تنها يك مورد آبله ميمون در كش��ور 
داش��ته ايم، گفت: ۳۰ ه��زار نيروي جدي��د جذب وزارت بهداش��ت 

مي شوند. 
 معاون حمل و نقل ش��هردار تهران با اش��اره به توسعه حمل و نقل 
عمومي همزمان با بازگش��ايي مدارس  گفت: براي نخس��تين بار ۵۰ 
دستگاه اتوبوس برقي به تدريج وارد خط اتوبوس جمهوري- بهارستان 
خواهد شد. در هفته دولت قرار اس��ت تعداد زيادي اتوبوس به تهران 
اختصاص يابد و تا قبل از بازگشايي مدارس ناوگان اتوبوسراني تقويت 
ش��ود. در همين رابطه ش��هردار تهران ه��م مي گويد تا پايان س��ال، 
۳هزارو۳۵۰ اتوبوس به مجموع اتوبوس هاي پايتخت افزوده مي شود. 

 معاون محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي حفاظت محيط زيست 
با اشاره به اينكه قوانين مناس��بي در زمينه تنوع زيستي وجود ندارد، 
گفت: آتش س��وزي عامل نابودي ۷۴۵ هكتار از جنگل هاي ايران طي 

سال جاري است. 
 مدير عامل سازمان پايانه هاي مسافري شهر تهران گفت: روزانه ۵۰۰ 
تا ۶۵۰ سرويس عتبات عاليات از پايانه هاي تهران عمود صفر در پايانه 

غرب تردد مي كنند. 
 معاون توسعه مشاركت هاي مردمي كميته امداد امام خميني)ره( 
از كمك ۳۶۰ ميليارد توماني خيرين در دهه اول محرم در قالب پويش 

»اطعام و احسان حسيني« به كميته امداد خبر داد. 
 به  رغم گستردگي و نفوذ زبان فارسي در افغانستان و وجود ظرفيت 
بالقوه سامانه شاد در ايران كه مي تواند در جبران كاستي هاي اين كشور 
سهم بسزايي داشته باشد، اما اخبار حاكي از آن است كه در عمل كشور 

پاكستان در اين زمينه از ايران جلوتر است. 
 بر اساس اعلام مركز سلامت محيط و كار وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي بيشترين موارد شكايات مردمي ثبت شده در سامانه 
۱۹۰ طي هفته گذش��ته مربوط به نبود رعايت پروتكل هاي بهداشتي 

در نانوايي ها است. 
 جنگل هاي بلوط زاگرس از منابع ارزشمند طبيعي در مناطق غرب 
كشور به حس��اب مي آيد كه امروز حال خوبي ندارد و معيشت بيش از 

۵۰درصد مردم منطقه را با خطر روبه رو كرده است. 
 سرپرست سازمان نوسازي شهر تهران از افتتاح فاز نخست كارخانه 
نوآوري و صنايع خلاق ش��هري در اواخر مهرماه سال جاري در محل 

كارخانه سيمان ري خبر داد. 
 مدير عامل س��ازمان مديريت و نظارت بر تاكس��يراني شهر تهران 
از عزم اين سازمان در زمينه نوسازي ۲۰۰ دس��تگاه ون تا پايان سال 

۱۴۰۱ خبر داد. 
 رئيس ديوان عالي كشور گفت: رويه افزايش��ي پرونده هاي ورودي 

ديوان عالي كشور تنها در صورت اصلاح قانون تغيير پيدا مي كند.

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک

حسین سروقامت

قديمي ترها! دسلت مريزاد  كه به ما ياد داديد درست رانندگي 
كنيم، اطاعات عمومي خود را افزايش دهيم، جلوي بچه ها هر 

حرفي نزنيم، هر كاري نكنيم و. . . 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نسلل جوان را 

برآورده مي كند؟
چرا از آموزش هاي بنيادين سخن نگوييم؟

ما »ابراز وجود« بلديم؟
مي دانيم ابراز وجود توانايي بيان صادقانه نگرش ها و ادراكات 
بدون احساس اضطراب بوده، رفتار جرئت مندانه بهترين شكل 

ابراز وجود است؟
بلديم بلدون پرخاش، تهديلد و تضييع حقوق ديگلران ابراز 

وجود كنيم؟
مي دانيم برخي با كوچك انلگاري و عذرخواهي افراطي، همه 

حقوق خويش را به نفع ديگران ناديده مي گيرند؟
از مشكات ناشي از فقدان رفتار جرئت مندانه نظير درماندگي، 
ضعف در ارتباطات، ناكامي، اضطراب و جامعه گريزي آگاهيم؟

ناز شست قديمي ترها! اما هنوز مسائل مهمي وجود دارند كه 
آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 
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  قربانعلی ميهمی - تهران: » كناره و گليم، قاليچه و خرده ريز 
اداري، آهن و چدن خريدارم« سال هاست كه اين عبارت نماد شهر 
تهران شده است. هيچ روز و هيچ س��اعت و هيچ مكاني هم تعطيل 
نيست؛ از ساعت ۹ صبح تا ۹ شب از دركه تا تورقوزآباد و از مشيريه تا 
شهرك المپيك. گويي مردم هم با اين نماد خو گرفته اند و شايد هم 
چاره اي ندارند. ساعت ۹ به بعد تا پاسي از شب ناخودآگاه بايد شنونده 
گوشخراش بلندگوي ميوه فروش خياباني باشيم كه هندوانه را حراج 
كرده است. آيا كسي پيدا مي شود فكري به حال گوش هاي ما بكند؟

  شهروند – تهران: چرا در برابر معضل زورگيران و اراذل و اوباش 
فكر اساسي نمي شود؟! ناامني كه با وجود اين افراد در جامعه ايجاد 
شده است براي مردم قابل تحمل نيس��ت، واقعاً اگر بحث مشكل 
در قانون است از طريق مجلس پيگيري كنند و با وضع قانوني كه 
فوريت داشته باشد، مشكل را حل كنند. اين طور نباشد كه اين اراذل 
به خاطر ضعف قانون از دستگيري ها و مجازات ها حتي ناراحت هم 
نباشند، چون مي دانند مدت كوتاهي در زندان هستند! پيشنهاد 
من اين است كه نيروي انتظامي از پتانسيل بسيج در بحث امنيت 
محلات كمك بگيرد، با برنامه ريزي و هماهنگي دقيق مي توان به 

كمك نيروهاي بسيجي به اين مشكل سر و سامان داد. 

سام بر شلما مخاطبان هميشلگي »جوان«. 
اين سلتون متعلق به شماسلت. دلگويه هاي 
شلما عزيلزان را از طريلق شلبكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶8۵۳۰ شلماره  بلا   اجتماعلي 
يا تلفن: 88۴۹8۴۴8 پذيرا و  شلنوا هستيم. 
در نظر داشته باشليد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

افتتاح بزرگ ترين پايانه زيرزميني
 غرب آسيا پس از ۱۴ سال

پلس از ۱۴ سلال از آغلاز سلاخت پايانله زيرزمينلي اكباتلان، 
ايلن پلروژه بله منظلور افزايلش مسلافرگيري افتتلاح شلد. 
پس از گذشت ۱۴ سال از زمان ش��روع عمليات اجرايي پايانه مترويي 
اكباتان به عنوان بزرگ ترين پايانه زيرزميني قطارهاي ش��هري، اين 

پايانه روز گذشته افتتاح شد. 
هفته پيش بود كه عليرضا زاكاني شهردار تهران اعلام كرد از اين پس 
شنبه هر هفته پروژه عمراني در سطح تهران افتتاح مي شود و بر همين 
اساس در اولين شنبه از شنبه هاي »اميد و افتخار« بزرگ ترين پايانه 

زيرزميني قطارهاي شهري رسماً افتتاح شد. 
پايانه زيرزميني قطارهاي شهري اكباتان به منظور دپوي قطارها براي 
نگهداري و تعمير واگن هاي فعال و همچنين به منظور كاهش سرفاصله 
حركت هاي قطارهاي خط ۴ ايجاد شده اس��ت و با افتت��اح اين پايانه 
مي توان به وضعيت قطارهاي خط ۴ مترو تهران س��امان داد.  به گفته 
مسعود درستي، مدير عامل شركت مترو در دوره كنوني مديريت شهري 
مبلغي در حدود يكصد ميليارد تومان هزينه شد تا كارهاي باقي مانده 
پايانه اكباتان به س��رانجام برس��د؛ پايانه ها جزو زيرساخت هاي اصلي 
خطوط مترو محسوب مي شوند كه كيفيت و بهره وري بهره برداري از 
شبكه راه آهن ريلي زيرزميني را ارتقا مي بخشند.  وي تصريح كرد: طبق 
بررسي هاي انجام شده به نظر مي رسد كه پايانه اكباتان از نظر ابعاد و 

مساحت جزو معدود پايانه هاي زيرزميني در خاورميانه باشد. 
گفتني اس��ت طي س��اليان گذش��ته تعمير و نگهداري قطارها در دو 
پايانه فتح آباد و صادقيه انجام مي شد، اما اكنون با راه اندازي پايانه هاي 
مس��تقل در خط ۴ مترو ته��ران ك��ه در غربي ترين نقط��ه خط واقع 
شده است نگهداري قطارهاي خط ۴ مترو تهران از دو پايانه قبلي خارج 
شده است كه اين اقدام مي تواند نقش مؤثري را در توسعه شبكه ريلي 
پايتخت داشته باشد.  در پايانه اكباتان قطارهاي خط ۴ مترو مي توانند 
نگهداري و اورهال شوند و علاوه بر آن مسافران اين خط شاهد كاهش 

سرفاصله حركتي قطارها و افزايش ظرفيت گيري خواهند بود. 
مجتبي ش��فيعي، معاون حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران گفت: 
تا پيش از احداث اين پايانه به لحاظ فني خط چهارم ناقص بود. ايجاد 
پايانه يكي از الزامات مهم براي مترو تهران است و پايانه اكباتان امكانات 

بسياري را در اختيار مترو تهران قرار مي دهد. 
وي ادامه داد: در حوزه تعمير و نگهداري اين امكان ايجاد مي ش��ود تا 
تمامي س��رويس هاي دوره اي در اين پايانه انجام شود و همچنين سر 
فاصله هاي قطارها كاهش يابد.  شفيعي به خبرگزاري مهر گفت: حجم 
اقدامات صورت گرفته در اين پايانه بسيار است. ۹۰۰ هزار متر مكعب 
عمليات خاكي، ۲۰۰ هزار متر بتن ريزي شده و حجم عمليات صورت 

گرفته در اين پايانه شش برابر هر ايستگاه است. 
عمليات اجرايي احداث پايانه اكباتان از سال ۱۳۸۷ آغاز و روز گذشته 
پس از ۱۴ سال فاز نخست آن به بهره برداري رسيد. اين پايانه ظرفيت 
پذيرش ۲۱ رام قطار را دارد كه ۹ خط ريلي آن داراي جايگاه تعميرات 
دوره اي و سرويس قطارها است.  پايانه اكباتان با ۷ هكتار مساحت، در 
ضلع غربي بزرگراه ش��هيد ستاري و محدوده ش��مال ايستگاه متروي 
اكباتان واقع ش��ده و داراي ۲۱ خط ريلي اس��ت. در طراحي اين سازه 
امكان ايجاد دهانه هاي بزرگ به ابعاد ۳۳ متر با استفاده از اسكلت فلزي، 
جهت نصب سوزن و ايجاد انشعاب هاي مختلف براي هدايت قطارها به 
هر يك از ۲۱ خط ريلي فراهم شده است. به گفته مديران شهري ايجاد 

پايانه هاي ديگري هم در دستور كار است. 

معلمان طرح مهرآفرين پس از آزمون
 مشمول قانون رتبه بندي مي شوند

رئيس فراكسليون فرهنگيان مجلس با اشلاره بله گايه معلمان 
طرح مهرآفرين درباره مشمول نشلدن در رتبه بندي  گفت: طرح 
رتبه بندي بلراي همله فرهنگيان شلاغل در آملوزش و پرورش 
كه شلامل طلرح طبقه بندي معلملان مي شلود بايد اجرا شلود. 
حميدرضا حاجي بابايي، رئيس كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شوراي اس��لامي در خصوص اجراي طرح رتبه بندي معلمان  
گفت: اين طرح براي همه فرهنگيان ش��اغل در آموزش و پرورش كه 
شامل طرح طبقه بندي معلمان مي شود بايد اجرا شود.  وي تأكيد كرد: 
اخيراً مطرح مي شود نيروهاي استخدام شده در قالب طرح مهرآفرين 
مش��مول طرح رتبه بندي نمي ش��وند و مشكل اس��تخدامي را مطرح 
مي كنند؛ در صورتي كه هيچ شائبه اي در امور استخدامي اين نيروها 

وجود ندارد و غالباً در پست هاي آموزشي به كار گرفته شده اند. 
حاجي بابايي افزود: هر   گونه شائبه اي براي گروه هايي از فرهنگيان براي 
اس��تفاده از طرح رتبه بندي وجود دارد، بايد به جد پيگيري شود و به 
هيچ عنوان اجازه نمي دهيم حق هيچ گروهي از مش��مولان اين طرح 
تضييع شود؛ دولت مردمي خود پشتيبان آنان است.  وي تأكيد كرد: 
تلاش ما اين بوده است كه غالب فرهنگيان مشمول طرح طبقه بندي 
معلمان ش��وند؛ چراكه هدف از اين طرح به موازات ارتقاي معيش��ت 
معلمان، ساماندهي تخصصي نيروي انساني در راستاي مديريت بهينه 
منابع انساني در آموزش و پرورش است.   وزير آموزش  و  پرورش هم در 
همين رابطه گفت: دوستان به دنبال آن هستند از مهرآفرينان آزموني 
گرفته شود. بر اساس مصوبه شماره ۸۳۳ شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
در سال ۹۹ آمده است هر  فردي مي خواهد وارد آموزش و پرورش شود 
بايد آزمون داده باش��د. بحث اينها آزمون است، نه شناسه استخدامي. 
سايرين هم شناسه نداشتند، اما به آنها تعلق گرفت. ۴۶۰ هزار نفر داريم 
كه كد ندارند. ۳۹۰ هزار نفر مشكلشان حل شده و اميد است مابقي هم 
حل شود. ۱۵ سال است كه از مهرآفرينان آزموني گرفته نشده، مجوز 
برگزاري آزمون داخلي براي مهرآفرينان گرفته شده و به زودي برگزار 

مي شود تا اين گروه نيز مشمول رتبه بندي شوند. 

  محيط زیست

همه خدمات پزشكي زائران اربعين
 تحت پوشش بيمه قرار مي گيرد

مبللغ ۱8 هلزار توملان بلراي بيمله هلر يلك از زائلران 
خدملات  تماملي  كله  شده اسلت  گرفتله  نظلر  در 
پزشلكي زائلران را تحلت پوشلش خلود قلرار مي دهلد. 
سيد مجيد مير احمدي، رئيس س��تاد مركزي اربعين با اشاره به بيمه 
زائران اربعين گفت: مبلغ ۱۸ هزار تومان براي بيم��ه هر يك از زائران 
در نظر گرفته شده است و با توجه به هزينه هاي بالاي درمان در كشور 
عراق اين ۱۸ هزار تومان تمامي خدمات پزشكي زائران را تحت پوشش 
خود قرار مي ده��د.  وي با بيان اينكه با اين ۱۸ ه��زار تومان در صورت 
لزوم خدمات شايسته اي ارائه مي ش��ود، گفت: اگر هر يك از زائران نياز 
به بستري و عمل جراحي داشته باشد، تحت پوشش قرار خواهد گرفت. 
همچنين اگر نياز به انتقال به كشور باشد، اين كار به صورت رايگان انجام 
مي شود؛ براي هزينه درمان بستري تا سقف ۵۰ ميليون تومان و براي 
فوتي ها تا ۳۰۰ ميليون تومان پرداخت خواهد شد.  رئيس ستاد مركزي 
اربعين اظهار كرد: در سال ۱۳۹۸ و پيش از كرونا ۳ ميليون و ۷۰۰ هزار 
زائر به كربلا اعزام شدند و در آن مقطع يك ميليون و ۳۰۰ هزار گذرنامه 
صادر شده بود، اما تاكنون ۲ ميليون و ۷۰۰ هزار گذرنامه صادر شده و 

اين به معناي جمعيت زياد و حضور ۵ ميليون زائر در اربعين است. 


